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اجرای»بازگشتبهخاننخست«
درمحوطهتئاترشهر

نمای��ش خیابانی »بازگش��ت به خان نخس��ت« به 
کارگردانی داریوش نصیری به مناسبت اعیاد شعبانیه و 
با هدف شادی بخشی در بستر جامعه از ۳ تا ۶ اسفند، به 
مدت ۴ شب ساعت ۱۷ در محوطه تئاترشهر اجرا می شود.

این نمایش پیش از این حائز دریافت رتبه نخست بخش 
دانشگاهی از سوی وزارت علوم در چهل و دومین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر شده بود و به همت اداره کل فرهنگی 
و اجتماعی دانشگاه امیرکبیر نیز در صحن این دانشگاه 
اجرای عموم داشته است. در این اثر نمایشی ۵۰ دانشجو 
در رشته ها و مقاطع مختلف از استان های کشور به عنوان 

بازیگر حضور دارند.
سایر عوامل نمایش عبارتند از طراح و نویسندگان: 
داریوش نصیری و مرتضی وکیلیان؛ مشاوران کارگردان: 
بهزاد آقاجمالی و سعید قاس��می؛ دستیار کارگردان و 
برنامه ریز: نگین زینی وند، گروه کارگردانی: رضاشفایی، 
آیلار صدرخواه، سامان ترده، علی صفری، سامان ایرانی 
و علی قراربخش؛ عکاس و تصویربردار: امین س��روری؛ 
طراح فض��ا: داریوش نصیری و مرتضی وکیلیان؛ طراح 
لباس: داریوش نصیری و نگین زینی وند؛ طراح پوستر و 
بروشور: امیرحسین قاسمی و زهرا رضوان؛ مدیر صحنه: 

کوثر آقایی.
ای��ن نمایش ب��ا ارادت گروه به س��احت مقدس امام 
زمان)عج( و به صورت یک نذر فرهنگی در محوطه تئاتر 

شهر میزبان علاقه مندان خواهد بود.

ویژهبرنامهافطارشبکه2
بهمیزبانیحرممطهرامامرضا)ع(

»پناه« ویژه برنامه افطار شبکه 2 سیما به میزبانی حرم 
مطهر امام رضا )ع( با مشارکت آستان قدس رضوی همزمان 

با آغاز ماه رمضان از شبکه 2 سیما روانه آنتن می شود.
این برنامه با اجرای مصطفی امامی هر غروب قبل از 
لحظات عرفانی اذان مغرب تا بعد از آن با موضوع »مهر 
امام رضا)ع( برای همه« از حرم مطهر ایشان به صورت زنده 
پخش می شود. این برنامه هر شب با حضور میهمانانی ویژه 
همراه با سوژه ای از جنس مهربانی و روایت هایی شنیدنی 
از بازخوانی قصه میهمانان آقا علی  بن  موس��ی الرضا)ع( 
همراه مخاطبان اس��ت. هدی��ه مهربانی و نجوا به همراه 
ش��گفتانه هایی برای میهمانان از دیگر آیتم های »پناه« 
اس��ت که به مدت ۳۰ ش��ب میزبان مخاطبان شبکه 2 

سیما خواهد بود.
این برنامه محصول گروه معارف شبکه 2 سیماست که 
با اجرای مصطفی امامی، به تهیه کنندگی حسام جمارانی، 
کارگردانی محمد خندان و با مشارکت آستان قدس رضوی 
در ۳۰ قسمت ۹۰ دقیقه ای به عنوان ویژه برنامه افطارهای 

ماه مبارک رمضان از شبکه 2 سیما پخش می شود.

گالریخورشید»جلوهاثر«
رابهنمایشمیگذارد

افتتاحیه نمایشگاه گروهی »جلوه اثر« با شرکت ۳۱ 
هنرمند در رشته های مختلف هنرهای تجسمی، روز جمعه 
۴ اسفند سال جاری در گالری خورشید برگزار می شود.

نمایش��گاه گروهی هنرهای تجسمی »جلوه اثر« در 
۷ رشته هنری نقاشی، عکاسی، خوشنویسی، دیجیتال 
آرت، مجس��مه، نقاشیخط و تذهیب، س��اعت ۱۶ روز 
جمعه، ۴ اس��فند ۱۴۰2 با حضور آیناز زارعی نقاش و 
مدیر گروه هنری آیتیست، همچنین پدیدآورندگان آثار 
در گالری خورش��ید افتتاح می شود. اسامی هنرمندان 
ش��رکت کننده در این رویداد به شرح زیر است: بهشته 
امین��ی، ثریا قلی��زاده، حدیث طوری بیل��درق، حوریه 
امینی، ریحانه ذبیحی ریزی، سارا عبدلی، سوگل سادات 
حجازی، سیدس��پهر رئیس الاس��لام زاده، سیده فاطمه 
حس��ینی زکریاکلایی، ش��یدا جوادیان کوتنایی، عارفه 
ثقفی، عسل حق پرست، فایزه بیگ زاده، فرشته یزدانی، 
محمدسعید مهدوی، مرضیه بشیری آستانه، مریم جلالی، 
مسعود تاران، ملیکا عواطف فاضلی، منیره ممشلی، مهری 
احمدی، مه��ری خدابخش حصار، مهش��ید صولتیان، 
مونا مسعودی ندوش��ن، مینا بدره، نازی��لا تبریزی، ندا 
صادقی مطلق، نفیسه خطیب پور، هانیه سالاری برکویی، 

یاسمن سادات امینی و یوسف زارع پورنصیرآبادی.
علاقه مندان به هنرهای تجسمی برای تماشای ۵2 اثر 
راه یافته به »جلوه اثر« می توانند تا از روز جمعه ۴ اسفند 
تا روز سه شنبه ۸ اسفند سال جاری، از ساعت ۱۶ تا ۱۹ 
به گالری خورشید واقع در بلوار آفریقا، کوچه تور، پلاک 
۷۰، طبقه یک، واحد یک مراجعه کنند. اختتامیه رویداد 
نیز روز چهارشنبه ۹ اسفندماه ۱۴۰2 برگزار خواهد شد.

تکریمومعارفهمدیرعاملموزهملی
انقلاباسلامیودفاعمقدس

مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل موزه ملی انقلاب 
اسلامی و دفاع  مقدس با حضور سردار سرتیپ بسیجی 
»بهمن کارگر« رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع  مقدس در موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 

برگزار شد. 
در این مراسم از خدمات سردار سرتیپ دوم پاسدار 
»محمدقاس��م ناظر« قدردانی و حکم صادره از س��وی 
سردار سرلشکر پاسدار »محمد باقری« رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح، توسط سردار سرتیپ بسیجی »بهمن 
کارگر« رئیس بنیاد حفظ آثار و نش��ر ارزش های دفاع 
 مقدس به س��ردار سرتیپ دوم پاس��دار »نادر ادیبی« 
به عنوان مدیرعامل جدید موزه ملی انقلاب اس��لامی و 

دفاع  مقدس اعطا شد. 
همچنین در این مراسم سردار ناظر، مدیرعامل سابق 
موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع  مقدس ضمن تبریک به 
مدیرعامل جدید موزه، گزارشی از اقدامات و فعالیت های 

صورت گرفته در دوران مدیریتش را ارائه کرد. 
س��ردار نادر ادیبی نیز در این مراسم ضمن تقدیر از 
زحم��ات صورت گرفته، اهم برنامه های خود را به لزوم 
افزایش بازدیدکنندگان موزه با برنامه های متنوع و جدید، 
اس��تفاده هر چه بهتر از توانمندی های جوانان و تدوین 

تقویم فعالیت های موزه به صورت روزشمار برشمرد.

اخبار

محم�دمحمدی: دهه ه��ای ۶۰ و ۷۰ را باید یکی از طلایی ترین 
دوران های سینمای کودک و نوجوان دانست؛ سال هایی که تولیدات 
این سینما با توجه به حجم انبوه مخاطبان سینمای ایران همواره 
جزو ۳ فیلم پرمخاطب سال قرار می گرفت و خانواده ها به واسطه 
وجود چنین فیلم هایی علاقه بسیاری به سینما رفتن و فیلم دیدن 
داشتند اما همان طور که پیش تر نیز در گزارش هایی بدان اشاره 
کردیم، روند رو به رشد این سینما رفته رفته رو به افول گذاشت 
و در دهه های ۸۰ و ۹۰ اساسا سینمای کودک و نوجوان با تولید 
آثار ضعیف و سطح پایین از رونق گذشته فاصله بسیاری گرفت 
تا جایی که دهه ۹۰ جز یک فیلم انیمیشن، هیچ فیلم دیگری در 
این حوزه مخاطب بالای یک میلیون نداشت و این در حالی است 
که آثار دهه های گذشته همواره با ۵ تا ۱۰ میلیون مخاطب مواجه 
می شدند. این در حالی است که از بین ۷ هزار فیلم اکران شده از 
ابتدای انقلاب تاکنون سهم سینمای کودک تنها حدود ۱۰۰ فیلم 
بوده و این یعنی س��هم سینمای کودک زیر ۵ درصد است. نبود 
حمایت از سوی مدیران و متولیان و رغبت نداشتن هنرمندان و 
فیلمسازان از جمله مهم ترین دلایل ضعف و نزول روزبه روز این 
ژانر پرظرفیت و مخاطب پسند در سینمای ایران بوده است. در این 
میان با روی کار آمدن دولت سیزدهم و اهتمام ویژه مدیران سازمان 
سینمایی در اواخر سال گذشته تفاهمنامه ای بین بنیاد فارابی و 
کانون پرورش فکری کودکان برای افزایش تولیدات سینمای کودک 
و نوجوان منعقد شد که با تغییر مدیرعامل فارابی و روی کار آمدن 

مدیریت جدید، این تفاهمنامه خروجی چندانی نداشت.
ام��ا چند ماه مانده به برگزاری چهل ودومین جش��نواره فیلم 
فجر خبر تولید یک فیلم س��ینمایی توسط باشگاه فیلم سوره با 
اقتباسی از رمان »باغ کیانوش« نوشته علی اصغر عزتی در فضای 
س��ینمایی دست به دس��ت چرخید؛ رمانی که برای گروه سنی 
کودک و نوجوان در بستر دهه ۶۰  نگارش شده و تلاش کودکان 
و نوجوانان یک روس��تا برای به اسارت درآوردن 2 خلبان عراقی 

متجاوز به روستای شان را روایت می کند. 
همین یک خط داستان کافی بود تا دغدغه مندان حوزه سینمای 
کودک و نوجوان را برای تماشای این فیلم در ایام فجر حساس و 
علاقه مند کند. روز اکران فیلم »باغ کیانوش« با اقبال و استقبال 
منتقدان و اهالی رسانه روبه رو شد و بسیاری نیز این فیلم را جزو 
شانس های دریافت سیمرغ می دانستند اما آنچه در روز اختتامیه 
رخ داد، چیزی متفاوت از پیش بینی ها و نظرسنجی ها شد. هر چه 
بود، به واسطه تولید این فیلم، یک اثر آن هم در سطح و کیفیت 
قابل قبول به فیلم های س��ینمای کودک و نوجوان اضافه شد و 
می توان حدس زد که در اکران نیز از وضعیت مناسب و مطلوبی 
برخوردار ش��ود. به همین بهانه با محمدجواد موحد، تهیه کننده 

فیلم به گفت وگو نشستیم.
***

لطفاكمیتوضیحبدهیدچهشدتصمیمگرفتیدبراساس
رمان»باغكیانوش«فیلمسینماییتولیدكنیدواساسا
اینرمانوقصهاشچهویژگیهاییداشتكهنظرشما

رابرایتولیدیکاثرسینماییجلبكرد؟
ما در مجموعه باش��گاه فیلم س��وره به نوعی یک 
مجموعه رش��د هس��تیم، یعن��ی کار و ماموریت مان 
اس��تعدادیابی و پیدا کردن فیلمسازان مستعد و جوان 

و رس��اندن آنان به مرحله تولیدات حرفه ای و 
سینمایی اس��ت. رمان »باغ کیانوش« را 

تیم نویسندگان مجموعه در سال های 
۹۶ و ۹۷ مطالع��ه ک��رده بودن��د و در 
نهایت مورد پسندش��ان قرار گرفته 
بود و هم��ان زمان هم حق اقتباس 
را خریداری کردیم اما فیلمسازی که 
فضای کودک و نوجوان را به درستی 

بشناسد نداشتیم، بنابراین باید صبر 

می کردیم تا فیلمسازی با این قابلیت پیدا کنیم. از طرفی با آقای 
کشاورز چندین تیزر و فیلم کوتاه و یک فیلم از مجموعه اپیزودیک 
را تولید کردیم و در نهایت به این نتیجه رس��یدیم رضا کشاورز  
می تواند فضای »باغ کیانوش« را برای مان در بیاورد و اینگونه بود 

که با آقای کشاورز فیلم »باغ کیانوش« را تولید کردیم.
همانطوركهمطلعیدسهمسینمایكودكونوجوانازسینمای
ای�رانكمتراز5درصداس�ت.ازطرفیمیزانمخاطباینژانر
سینماییبراساسآمارهایرس�میارائهشدهازسویسازمان
سینماییدرسالنامهسینمادریکدههگذشتهبهرغمظرفیت
وپتانسیلبالا،چندانقابلتوجهنبودهاستوجزیکیا2فیلم
مابقیزیریکمیلیونمخاطبداشتهاند،درحالیكهسینمای
ك�ودكهم�وارهدردهههای6۰و7۰جزوس�ینمایپرمخاطب
بود؛لطفابفرماییدضرورتهایشمابرایسرمایهگذاریدراین
ژانرسینماییچهبودهوباتوجهبهوضعیتاغلبآثاردراین
حوزهچگونهحاضرشدیددرسینمایكودكونوجوان

سرمایهگذاریكنید؟
ببینید! مس��اله فیلم کودک و نوجوان یک مدت 
طولانی مساله تولید بوده و اساسا نهاد های بالادستی 
باید برای فیلمسازان این ژانر که حاضر به سرمایه گذاری 
هستند، رغبت ایجاد کنند. مهم ترین دلیلی که سهم 
تولید و حتی اکران فیلم های کودک و نوجوان 
در سال های اخیر بسیار کم بوده، این است 
که ما تولید قابل قبول و ویژه ای برای این 
گروه سنی نداشتیم تا رغبتی ایجاد شود 
که هم خودشان و هم خانواده های شان 
به س��ینما بروند البته طی ۴-۳ سال 
اخیر با تولید برخی انیمیشن ها وضعیت 
تا حدودی بهبود یافته است اما در دهه 
۸۰ و حتی ابتدای دهه ۹۰ س��ینمای 

کودک و نوجوان به نوعی سینمای فراموش شده در حوزه تولید 
شد و به نظرم مهم ترین دلیلش این بود که ارگان های بالادستی 
مانند ارشاد و سایر سازمان های تولیدکننده اثر آنطور که باید و 
شاید این سینما را جدی نمی گرفتند. فیلمساز وقتی تصمیم به 
تولید می گیرد، ترجیح می دهد با فیلمی وارد ش��ود که از طرف 
جامعه س��ینماگران، منتقدان و اهالی رسانه جدی گرفته شود؛ 
موضوعی که متاسفانه در ۱۵-۱۰ سال اخیر جدی گرفته نشد. به 
هر حال من فکر می کنم باید اساسا از نهادهای بالادستی و رسمی 
مانند دبیرخانه فیلم فجر اقدام شود. شما ببینید! همین فیلم »باغ 
کیانوش« در کاخ جشنواره از سوی اهالی رسانه و منتقدان مورد 
اقبال و استقبال قرار گرفت اما در شب اختتامیه این فیلم نادیده 
گرفته شد که به نظرم اعضای داوران، مساله شان فیلم کودک و 
نوجوان نبود، حتی ما شنیدیم برخی داوران اظهار داشتند جای 
این فیلم در جشنواره فیلم کودک اصفهان است، نه جشنواره فیلم 
فجر. وقتی این نگاه به سینمای کودک و نوجوان باشد، سرمایه گذار 
و فیلمساز ترجیح می دهند با توجه به مشکلات و سختی هایی 
که اجازه تنها تولید یک فیلم در س��ال را می دهند، کاری را که 
مورد توجه و اقبال است و جدی دیده شود، تولید کنند و وقتی 
تولیدی نباشد، طبیعتا مخاطبی هم وجود نخواهد داشت و آرام آرام 
سینما از سبد خانواری که کودک و نوجوان دارد، حذف می شود. 
پیرامونبازخوردهاجشنوارهفیلمفجربفرمایید.فیلمدراكران
كاخجشنوارهبسیارمورداقبالمنتقدانواهالیرسانهقرارگرفت
امادرمراسماختتامیهچندانموردتوجهداورانقرارنگرفت؛به

نظرشماعلتچهبود؟
در رابطه با بازخوردها که بسیار هم برای ما اهمیت داشت باید 
بگویم خدا را شکر پس از پخش در کاخ جشنواره بویژه اینکه پیش 
از آن به دلایلی چون فیلمس��از و تهیه کننده اول بودن و سینمای 
کودک و نوجوان بودن چندان جدی هم گرفته نمی شد، الحمدلله 
بازخوردهای بسیار خوبی داشتیم و تقریبا تمام برنامه های تلویزیونی 
بخش های جدی شان را به نقد و بررسی »باغ کیانوش« اختصاص 
دادند و بسیاری از خبرگزاری ها، منتقدان و اهالی رسانه  به تعریف و 
تمجید این اثر پرداختند. من خدا را شکر می کنم که اتفاق خوبی 
افتاد و این مهم ترین قس��مت جش��نواره برای ما بود اما باز هم در 
مراسم اختتامیه اعضای داوران همانند هیات انتخاب ذائقه شان این 
فیلم نبود و به نظرم امسال جشنواره مدلی برگزار شد که فیلم هایی 
شبیه »باغ کیانوش« که شاید اسامی تولید کنندگان شان خیلی اسامی 
پرطمطراقی نبود، مورد اقبال قرار نگرفتند و خیلی از فیلم های حاضر 
در بخش »نگاه نو« از فیلم های سودای سیمرغ بسیار بهتر بودند و 
متاسفانه مورد توجه قرار نگرفتند. با همه این اوصاف خدا را شاکریم 
یک سیمرغ را برای فیلم کنار گذاشتند، هر چند فکر می کنم حق مان 
بیشتر از اینها بود، بویژه با رضایت عمومی که منتقدان، اهالی رسانه و 
هنرمندان داشتند به نظر می رسید باید بیشتر توجه می شد اما باز هم 
ما ناراضی نیستم و اتفاق مهم ما همان روز اکران در برج میلاد بود. 
دربارهبرنامهتانبرایاكرانفیلمبفرماییدواینکهچهزمانیقصد
اكرانداریدوپیشبینیتانازاستقبالمخاطبانوخانوادههااز

اینفیلمچگونهخواهدبود؟
واقعیتش این است که زمان اکران اقتضائات زیادی دارد و همه 
آن دست تهیه کننده نیست. به هر حال ما هم باید با پخش کننده ها 
و س��ینمادارها مذاکرتی انجام دهیم اما پیش بینی خودم و تیم 
تولید این هست که »باغ کیانوش« در هفته پایانی شهریور پروسه 
پخشش شروع شود که همراه با شروع مدارس باشد تا ما بتوانیم 
اکران دانش آموزی مان را به صورت جدی انجام دهیم. به هر حال 
مخاطب اصلی این فیلم نوجوانان هستند و باید مدلی برای اکران 
در نظر بگیریم که بیشترین قابلیت دسترسی برای این قشر را داشته 
باشد. از سویی فکر می کنم خانواده ها نیز با آمدن به سینماها ناراضی 
بیرون نروند. »باغ کیانوش« صرف نوجوانان نیست و فیلم طوری 
طراحی شده که مناسب همه گروه های سنی است ولی به نظرم 

آن زمان، بهترین زمان اکران خواهد بود.

گفتوگوی»وطنامروز«بامحمدجوادموحد،تهیهكنندهفیلم»باغكیانوش«

سینمای نوجوان فراموش شده است

گروهفرهنگوهنر: نخستین جلسه نهمین فصل پاتوق فیلم 
کوتاه، با نمایش ۴ فیلم کوتاه در پردیس س��ینمایی بهمن 
برگزار شد؛ نشست هایی که سابقه برگزاری آن به دهه ۷۰ 
بازمی گردد و بسیاری از فیلمسازان مطرح سینمای ایران در 
این پاتوق ها رشد کرده و امروز جزو معتبرترین فیلمسازان به 
شمار می روند، این نشست ها که طی 2 سال گذشته و پس از 
نزدیک به یک دهه وقفه مجدد احیا شد و اکنون با برگزاری 
۸ دوره به همت انجمن سینمای جوانان ایران، فصل جدید 
خود را با حضور امیر قادری، کارشناس و منتقد سرشناس 

سینما آغاز کرده است.
در جلس��ه افتتاحیه فصل نهم پات��وق، فیلم های  کوتاه 
داس��تانی »بعد از نیمه ش��ب« به کارگردانی محمد باقری، 
»رعنا« به کارگردانی امیر مهندسیان، »با همراهی سارا« به 
کارگردانی ایمان فراهانی و »نجان« به کارگردانی محمدمهدی 

باقری، روی پرده به  نمایش درآمدند.
در این رویداد امیر قادری، نویس��نده و منتقد س��ینما، 
 به   عنوان کارش��ناس جلس��ه و محمد محم��دی به  عنوان 
مجری - کارشناس نشست، پس از اکران آثار با کارگردان های 
فیلم های کوتاه به نمایش درآمده به گفت وگو نشستند و آثار 

را تحلیل و بررسی کردند.

در ابت��دای این نشس��ت 
محم��د محم��دی، مج��ری 
- کارش��ناس برنام��ه ضمن 
خوش��امدگویی به مخاطبان 
حاضر گفت: پاتوق های فیلم 
کوت��اه یکی از باس��ابقه ترین 
نشست های فیلم کوتاه است. 
برخی افراد خاطرشان هست 
که این جلسات در اوایل دهه 

۸۰ برگزار می ش��د و برای کس��انی که به فیلم کوتاه علاقه 
داشتند و هیچ دسترسی ای برای تماشای فیلم کوتاه نبود، 
این پاتوق ها ارزش بالایی داش��ت. پاتوق فیلم کوتاه انجمن 
س��ینمای جوانان ایران پاتوقی با اصالت و قدیمی است که 
بسیاری از فیلمسازان در همین پاتوق ها در جایگاه مخاطب 

یا فیلمساز حاضر شده اند.
در ادامه نشست، محمدی برای روشن کردن چراغ فصل 
نهم پاتوق فیلم کوتاه، از سیاوش چراغی پور بازیگر باسابقه 
تئاتر، سینما و تلویزیون دعوت کرد دقایقی را برای حاضران 

صحبت کند.
چراغی پ��ور ضمن ابراز خوش��حالی از حض��ور در میان 

فیلمس��ازان ج��وان گف��ت: 
دوندگی من به خاطر این است 
که بگویم من هم مثل ش��ما 
جوان هستم، عاشق سینمای 
جوان و فیلمس��ازان جوان و 
فیلم کوتاه هستم و هر وقت 
در میان شما هستم احساس 

شور و نشاط و هیجان دارم.
وی تصریح ک��رد: اعتراف 
می کنم بهتری��ن نقش ها و بازی ه��ا و بهترین حضورهای 
سینمایی ام در فیلم کوتاه بوده است، البته بعد از تئاتر. همیشه 
در کنارتان یاد می گیرم و این به من شور و نشاط می دهد. 
نگاهم به فیلم نگاهی عجیب است که از سر دیوانگی های من 
می آید؛ به نظرم فیلم کوتاه به همان اندازه فیلم بلند دارای 
اهمیت ساخت است، چرا که جهان خودش را تصویر می کند. 
فیلم کوتاه از منظر من فیلم کوچک نیست، اتفاقا فشردگی و 
ریتمی که در فیلم کوتاه می بینم، همواره برایم از یک فیلم 
بلند ارزشمندتر بوده است. ارزشی که برای فیلم کوتاه قائل 
هستم خیلی بالاتر است و به نظرم جهان زیباتر و رویاهای 

بزرگی را می توانیم در فیلم کوتاه ببینیم.

چراغی پور افزود: همیشه با عشق به استقبال فیلم کوتاه 
رفته ام و س��عی کرده ام فیلم هایی را انتخاب کنم که به من 
چی��زی بیفزایند و در عرص��ه تخصص خودم کمکم کنند. 
امیدوارم همواره فیلم های ش��ما فیلمس��ازان جوان را روی 
این پرده نقره ای ببینم و در جشنواره های داخلی و خارجی 

خوش بدرخشید.
در ادامه این نشست امیر قادری، منتقد و کارشناس سینما 
گفت: پاتوق فیلم کوتاه در میان جلسه های نقد و بررسی که 
می روم جزو جلسات محبوب من است؛ وقتی اینجا فیلم و 
فیلمسازان جوان را می بینیم و با هم صحبت می کنیم خیلی 
خوشایند است. امیدوارم این پاتوق با قدرت ادامه یابد. بین 
همه جلسات نقد و بررسی بدون تعارف همیشه اولویتم پاتوق 
فیلم کوتاه است. البته این نکته را باید بگویم که جریان فیلم 
کوتاه به تازگی به این جذابیت و خلاقیت رسیده است، یک 
زمان��ی این گونه نبود و فیلم های��ی را در عرصه فیلم کوتاه 
شاهد بودیم که بیشتر جشنواره ای بودند. نخستین بار است 
فیلم هایی را می بینم که این فیلمسازان جوان می سازند تا 
وارد س��ینما شوند و خود سینما را دوست دارند، خودم در 
دهه ۸۰ از طریق جشنواره فیلم کوتاه تهران این جریان را 
دنبال کرده ام و شور و حال و استاندارد اکنون در گذشته نبود.

گروهفرهنگوهنر: سیزدهمین اختتامیه  سینما انقلاب که با 
اهدای جایزه  سینمایی ققنوس همراه است، با حضور محسن 
دوباشی دبیر محفل سینما انقلاب، نعمت الله سعیدی نویسنده 
و روزنامه نگار، حجت الاسلام محمد رحمانی کارشناس مسائل 
تعلیم و تربیت با همراهی اهالی سینما در خانه  اندیشه ورزان 
برگزار شد. محفل هم اندیشی سینما انقلاب، از سال ۸۸ با تمرکز 
بر گفتمان انقلاب کار خود را آغاز کرده است و هر ساله پس از 
پایان جشنواره  فیلم فجر، این محفل هم اندیشی با حضور اهالی 
س��ینما و اندیشمندان برگزار می شود و در آن موضوع فیلم ها 

همراه با نگاهی انقلابی مورد نقد و بررسی قرار می گیرد.
محسن دوباشی در ابتدای این رویداد، درباره  اهمیت محفل 
سینما انقلاب گفت: جشنواره های فیلم فجر انتظاراتی در دل 
مخاطبان ایجاد می کنند اما معمولا از به سرانجام رساندن آن 
مغفول می مانند. در سینما انقلاب، ما به بهانه های مختلفی به 

این مسائل بیشتر می پردازیم.
وی با اشاره به حضور قابل اعتنای فیلم اولی ها در جشنواره 
فجر امس��ال، سوالاتی را مطرح کرد: آیا این جنس از فیلم ها، 

می توانن��د مخاطب به س��الن های س��ینما بی��اورد؟ به قول 
دوس��تان، امسال سال تحول سینماست. آیا واقعا برای چنین 
 چیزی برنامه ریزی ش��ده اس��ت؟ آیا به محتوای »وی ادُی« ها 
)Video On Demand( و تاثیری که روی سینما می گذارد 
توجه می ش��ود؟ با مطرح کردن این موارد، قصد نقد جشنواره 
را ندارم و صرفا از این باب مطرح می کنم که سینما مساله های 
جدی تری دارد و برگزاری جشنواره های بزرگ مانع از گفت وگو 
درباره  این مسائل می شود. برای مثال با وجود چند انیمیشن در 
جشنواره، هنوز این حوزه برای خودش یک بخش مجزا ندارد.

دبیر سینما انقلاب در ادامه درباره  علت انتخاب شعار »سینما 
پیشرفت« گفت: شعار سینما پیشرفت به این دلیل انتخاب شد 
تا بررسی کنیم آیا سینمای ما توانایی این را دارد که آینده  پیش 
روی کشور را ترسیم کند یا فقط به تصویری حداقلی از جامعه  
امروز اکتفا می کند؟ آیا ما سینمایی داریم که از پس مفهوم سازی 

و تصویرسازی ایران آینده بربیاید؟
نعمت الله سعیدی میهمان ویژه  محفل سینما انقلاب، درباره  
علت پدید آمدن جشنواره ها گفت: جشنواره ها شکل می گیرند 

که هنرمندان و سینماگران یا به دلیل نگرانی از حضور در آن 
تلاش بیشتری کنند یا دلگرم حمایت از سمت آن هستند. برای 
مثال، در جشنواره  اسکار، اگر فیلمی برنده شود فروش آن تضمین 
می شود. آیا جشنواره  فجر نیز اینگونه است؟ یعنی سینماگران ما 
نگران واکنشی که از سمت جشنواره مطرح می شود، هستند؟

حجت الاسلام رحمانی با طرح این سوال که آیا قوه  تخیل را 
باید تربیت کنیم، ادامه داد: برخی به دلیل خروج انسان از سلوک 
معنوی، مخالف این کار هستند و برخی هم همسو با تربیت قوه  
تخیل هستند؛ همین موضوع در سینما هم وجود دارد، به این 
معنی که سینما ابزاری است برای تقویت قوه  تخیل انسان، حتی 
با احتمال اینکه در نهایت موضوع در امتداد واقعیت قرار نگیرد. 
آنچه می تواند به این مسیر کمک کند، برنامه ریزی ۱۰ساله است 

و طی کردن گام به گام مراحل این برنامه.
بخش دوم نشست ویژه به اهدای جوایز با ۳ محور، »تربیت، 
زنان و بین الملل موضوعاتی بود که از سوی داوران مورد توجه 
قرار گرفته بود. در این مراسم از حبیب الله والی نژاد به دلیل سال ها 
تلاش و مجاهدت در عرصه  س��ینمای دفاع مقدس و سینمای 

جبهه  مقاومت و تهیه  2 اثر در جشنواره  فیلم فجر چهل ودوم، با 
عنوان های »احمد« و »آسمان غرب« تقدیر شد.

همچنین در ادامه این مراس��م از س��عید پروینی به دلیل 
نگاه جهان اندیش و بین المللی در فیلم سینمایی »قلب رقه«، 
محمدج��واد موحد به دلیل نگاه ب��ه نوجوان و عرصه  تعلیم و 
تربیت، عباس نادران، تهیه کننده  فیلم س��ینمایی »مجنون« 
با پرداخت ویژه به ش��خصیت شهید زین الدین، سیدمصطفی 
احمدی تهیه کننده فیلم سینمایی »بی بدن« به دلیل نگاه حل 
مساله ای که نسبت به پدیده های اجتماعی داشت و عطا پناهی 
تهیه کنن��ده  فیلم »پرویز خان« به دلیل نگاه امیدوارانه و حل 

مساله ای نسبت به مشکلات پیرامون، تقدیر شد.

امیرقادریدرنخستینپاتوقفیلمكوتاه:

فیلم کوتاه تنها فرصت فیلمساز برای جاه طلبی و خلاقیت در اجراست

ققنوسهاییكهبرشانه6فیلمنشستند

برگزیدگان سینما انقلاب معرفی شدند


